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Befejeződött az országgyűlés 
tavaszi ülésszaka 

Havasi Ferenc, Övári Miklós és Kádár János az ülésteremben. (Telefotó — KS) 

Pénteken, tegnap 10 óra-
kor a Parlamentben a köz-
művelődési törvény végre-
hajtásáról szóló beszámoló 
feletti vitával folytatódott 
az országgyűlés tavaszi 
ülésszaka. A padsorokban 
helyet foglalt Losonczi Pál, 
az Elnöki Tanács elnöke, 
Kádár János, az MSZMP 
Központi Bizottságának első 
t i tkára. Lázár György, a 
Minisztertanács elnöke. A 
tanácskozás második nap ián 
jelen voltak az MSZMP 
Politikai Bizottságának más 
tagjai, a Központi Ellenőr-
ző Bizottság elnöke, a Köz-
ponti Bizottság t i tkárai, a 
kormány tagjai- Az emeleti 
páholyokban a Budapesten 
akkredi tá l t diplomáciai 
képviseletek több vezetője és 
tag ja foglalt helyet. 

Az ülést Cserve'nku Fe-
rencné, az országgyűlés al-
elnöke nyitotta meg. Ezután 
— az elfogadott napirend-
nek megfelelően — az 
1976. évi V. törvény végre-
hajtásáról szóló művelődési 
miniszteri beszámoló vitá-
jában további felszólalások 
következtek. Gyulavári Pál 
(Békés megye) fölvetette: a 
munkásművelődési tevé-
kenység formális vonásai-
nak megszüntetéséhez na-
gyobb segítséget kellene 
nyúj taniuk a művelődésel-
méleti kutatásoknak is. 
Nagu Pálné (Zala megye) a 
legnagyobb és legösszetet-
tebb feladatként a kisköz-
ségek kul turál is ellátásának 
megszervezését említette. E 
helységekben a közművelő-
dés fő terei, lehetőségei az 
egész települést összefogó és 
„megmozgató", a helyi ha-
gyományokra épülő progra-
mok, rendezvények lehet-
nek. Dési Zoltánná (Buda-
pest) véleménye: érdemes 
lenne az ú j , több szintes 
lakóépületek tervezésénél 
gondolni arra, hogy a ..holt-
területeket" miként lehetne 
jobban hasznosítani. Kovács 
Ibolya (Borsod megye) sze-
r in t jó lenne, ha az üzemi 
értelmiségi dolgozók tevé-
kenyen közreműködnének 
mindenüt t a brigádok mű-
velődési életének gazdagí-
tásában. Szalai istvánné 
(Vas megye), a szombathe-
lyi Lakástextil Vállalat Fo-
nó- és Szövőgyárának szö-
vőnője sa já t vállalata ered-
ményeit sorolta annak bizo-
nyítására. hogy a közműve-
lődés ,i7. üzemek szerves 
feladati ' á vált. Csarnai 
Zoltánná (Budapest). Kőbá-

nya közművelődési helyze-
téről és sa já t munkahelyé-
nek a munkásművelődésben 
elért eredményeiről szólt. 
Klenovics Imre (Somogy 
megye) az aprófalvas tele-
pülések közművelődési 
gondjairól szólva rámutar 
tott : a lakóhelyi hát rány 
legtöbbször művelődési hát-
rányt is jelent. A kis tele-
pülések sorsát a jövőben is 
a termelésben való részvé-
telük határozza meg. Meg 
kellene kezdeni — mondot-
ta — a megüresedett iskola-
épületek több feladatot is 
ellátó közösségi intézmény-
nyé alakítását. Káli Ferenc 
(Fejér megye) szorgalmazta 
a közművelődési és okta-
tási intézmények együttmű-
ködését. 

Több képviselő nem je-
lentkezett felszólalásra. így 
Pozsgay Imre művelődési 
miniszter válaszolt a vitá-
ban elhangzottakra. 

— A közművelődés ügyé-
hez méltó vitának, aktivi-
tásnak voltunk tanúi — ál-
lapította meg. — A fölszó-
lalók mindegyike egyetérté-
sét fe jezte ki a törvény 
végrehaj tásáról szóló be-
számolóval. nemegyszer fon-
tos, kr i t ikus észrevételekkel 
hívta fel a figyelmet azokra 
a tennivalókra, amelyek a 
művelődési tárcára , s egész 
tá r sada lmunkra vá rnak a 
közművelődés fejlesztésé-
ben. E felszólalásokból ki-
tűn t : a szemléletváltozás el-
ér te a szakképzett és igé-
nyességgel, felelősséggel dol-
gozó munkások nagy részét 
is. 

A továbbiakban elmondot-
ta : egyetlen, a vi tában el-
hangzott észrevétel, javas-
lat. kri t ikai megjegyzés 
sem marad válasz nélkül. 

A miniszter az egyik kép-
viselő fölszólalására utalva 
egyetértően jegyezte meg: 
az igazi előrelépés, cselek-
vés az lesz, ha a művelődés 
demokratizálódása tovább 
folytatódik. 

Az ötnapos munka- és 
tanítási hét bevezetésével 
összefüggő problémákról 
szólva egyetértett azzal az 
aggodalommal, amely Ki-
rály István képviselő fel-
szólalásában fogalmazódott 
meg: a megnövekedett sza-
bad idő „szabadidő-betegsé-
get" is okozhat, ha kellő 
kul túra h í ján nem tudnak 
vele mi t kezdeni az embe-
rek. 

Az iskola és a közművelő-
dés együttműködéséről a 

képviselői véleményekre 
reagálva leszögezte, a kap-
csolat lényege az : abban 
az országban van jó közmű-
velődés, ahol jó az iskola. 

A munkahelyi művelődés-
sel kapcsolatban a minisz-
ter osztotta azokat a képvi-
selői véleményeket, hogy a 
munkahely, a vállalat, a 
szövetkezet nemcsak a ter-
melés színtere, hanem tár-
sadalmi intézmény is. 
U v a n a k k o r hozzátette: nem 
a munká t a k a r j u k össze-
keverni a művelődéssel, a 
műveltséget a munka felté-
telének ta r t juk . 

Ami pedig a kistelepülé-
sek közművelődési. iskolai 
ellátását illeti, itt ta lán va-
lóban ú j r a kellene gondolni 
a korábbi terveket. Ékre fel-
hatalmazást adnak a XII. 
pártkongresszus határozatai, 
a kormány részéről pedig 
a hatodik ötéves terv irány-
elvei. 

Ami az ú j közművelődési 
intézmények létesítését ille-
ti, Pozsgay Imre hangsú-
lyozta : szeretnénk közmeg-
egyezésre jutni a tekintet-
ben, hogy aki ú j intézmé-
nyeket akar, az vállal jon 
több felelősséget is ezeknek 
a fenntar tásában és mű-
ködtetésében. 

Befejezésül Pozsgay Im-
re kérte, hogy az ország-
gyűlés fogadja el beszámo-
lóját. 

Határozathozatal követke-
zett : az országgyűlés a mű-
velődésügyi miniszternek az 
1976. évi V. törvény végre-
hajtásáról szóló beszámoló-
ját. valamint a felszólalá-
sokra adott válaszát jóvá-
hagyólag tudomásul vette. 

Ezután interpelláció kö-
vetkezett. Bánáti Gézáné 
(Pest megye). a biatorbágyi 
2. számú általános iskola 
tanára interpellált a Zsám-
bék térségében veszélyes 
hulladék lerakótelep kijelö-
lése tárgyában. 

Ábrahám Kálmán építés-
ügyi és városfejlesztési mi-
niszter válaszolt az inter-
pellációra. 

Az interpelláló képviselő 
— ismételten kérve, hogy a 
lerakóhelyet valamennyi 
szakmai szempont figyelem-
bevételével. a lakóterülettől 
távol alakítsák ki — a mi-
niszter tájékoztatóját elfo-
gadta. A választ az ország-
gyűlés egyhangúlag tudomá-
sul vette. 

Fzzel az országgyűlés ta-
vaszi ülésszaka befejezte 
munká já t . 

Ülést tartott 
az Elnöki 
Tanács 

A Magyar Népköztársaság 
Elnöki Tanácsa pénteken 
ülést tartott . Határozatot 
hozott a hazánk felszabadu-
lásának 37, évfordulója al-
kalmából adományozandó 
kitüntetésekről; továbbá bí-
rákat mentet t fel és válasz-
tott meg; valamint egyéni 
kegyelmi ügyeket és egyéb 
folyamatban levő kérdéseket 
tárgyalt. (MTI) 

Púja Frigyes 
tárgyalásai 

Púja Frigyes külügymi-
niszter, aki hivatalos láto-
gatáson tartózkodik Sri Lan-
kában, pénteken délelőtt fel-
kereste Ranaszinghe Prema-
daszát, Sri Lanka Demokra-
tikus Szocialista Köztársa-
ság miniszterelnökét. 

A délelőtt folyamán a ma-
gyar diplomácia vezetője 
tárgyalt Szahul Hamid kül-
ügyminiszterrel. Az eszme-
cserén hazánk és Sri Lanka 
kapcsolatairól és nemzetközi 

kérdésekről volt szó. A tár-
gyalásokon jelen volt dr,' 
Túri Ferenc, a Magyar Nép-
köztársaság Sri Lanka- i 
nagykövete. 

Pénteken a kora délutáni 
órákban P ú j a Frigyest hiva-
talában fógadta Junius Ri-
chárd Dzsajavardene, Sri 
Lanka köztársasági elnöke. 

Szahul Hamid külügymi*. 
niszter pénteken este vacso-t 
rát adott Púja Frigyes tisz-
teletére. 

MBSZÖV-küldőltgyűlés 

Javítják az ellátást 
Tegnap, pénteken, a me-

gyei tanács újszegedí oktatá-
si és továbbképzési központ-
jában- tar tot ták a MÉSZÖV 
soron következő küldöttgyű-
lését. A fogyasztási, a taka-
rék- és lakásszövetkezetek 
küldöttei az e lmúlt év ta-
pasztalatait, az idei év terve-
it tárgyalták meg. A tanács-
kozáson. amelyet Ocskó Im-
re, a MÉSZÖV megyei elnö-
ke nyitott meg, részt vett és 
felszólalt Perjést József, a 
megyei pártbizottság mun-
katársa, dr. Majoros Anna, a 
SZÖVOSZ főosztályvezetője, 
dr. Farsang Lászlóné, a me-
gyei tanács osztályvezetője; 
ott voltak a KPVDSZ. a 
HNF és a TESZÖV képvise-
lői is. Az írásbeli jelentést 
Schmidt Zoltánné, az Áfész-
t i tkárság vezetője szóban is 
kiegészítette. 

Tizennégy általános fo-
gyasztási és értékesítési szö-
vetkezet tevékenykedik a 
megyében. Tavaly jelentősen 
növelték árbevételüket. Ja-
vult a lakosság ellátása, bő-
vült a fogyasztási cikkek vá-
lasztéka. Az eredmények 
mellett azonban kevésbé 
kedvező jelenség, hogy a 
nyereség nem növekedett 
az árbevételek arányában, 
néhol pedig összegében is 
kevesebb, mint 1980-ban. 

Kevesebb beruházás in-
d u l t a szövetkezetek csak a 
legszükségesebb építkezések-
re tudták előteremteni a 
megfelelő összeget. Javult 
viszont az energiagazdálko-
dás, előreléptek a szövetke-
zetek az árképzési munká -
ban. A kiskereskedelmi te-
vékenység az áfészek leglé-
nyegesebb fe ladata : csak-
nem tíz százalékkal nagyobb 
értékben adtak gl élelmi-
sze r t 16-7 százalékkal nőtt a 
vegyesiparcikkek forgalma. 
Másfélszeresére emelkedett 
az áfészek ál tal eladott t a r -
tós fogyasztási cikkek érté-
ke. A fogyasztási szövetkeze-
tek összes forgalma 1981-
ben meghaladta a 6 milliárd 
forintot. Az ellátás azonban 
nem minden árucikkből volt 
szinkronban a kereslettel. 
Egyes építőanyagokból meg-
szűnt a hiány, a korábban 
fölfutot t kereslet a lábbha-
gyott, és túlkínálat keletke-
zett. Tüzelőanyagokból pe-
dig a választék nem volt 
megfelelő: s o k helyen hiába 
keresték a vásárlók a jobb 
minőségű fűtőanyagokat. 

A vendéglátó egységek for-
galma a terveknek megfele-
lően alakult . Javult az 
üzemi étkeztetés helyzete, 
ám változatlanul kívánni-
valót hagy maga után — k ü -
lönösen a kisebb települése-
ken — a melegkonyhai ké-
szítmények választéka. A kis 
falvak éttermeiben máig jó-
formán eszi, nem eszi, nem 
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A küldöttek egy csoportja a közgyűlésen 

kap mást alapon lehet csak 
ebédelni, vacsorázni. 

Nemcsak eladnak, hanem 
bizonyos termékeket föl is 
vásárolnak az áfészek. A 
zöldség- és gyümölcsfelvá-
sárlás némileg visszaesett, az 
ál latfelvásárlásban viszont si-
került megőrizni pozícióikat 
a szövetkezeteknek. 

Idei feladataik a múl t év 
tapasztalataiból következnek: 
ahol lehet, javítják az alap-
ellátás színvonalát, a fő cél 
azonban az, hogy a z elért 
eredményekből s ehol sem 
szabad engedni. A vendéglá-
tásban bővítik az üzemi és 
diákétkeztetést. Igyekeznek 
tovább; üzleteket szerződéses 
rendszerben üzemeltetni, 
részt kérni a turizmus ki-
szolgálásából, ennek révén 
az idegenforgalomból szár-
mazó bevételekből. A kis-
árutermelök termékeit ezután 
is fölvásárolják, ipari tevé-
kenységüket bővítik. 

Negyvenhét lakásépítő és 
- fenntar tó szövetkezet mű-
ködik megyénkben. Újabbak 
nem alakulnak, az épülő 
szövetkezeti lakások tula jdo-
nosai a meglevő szervezetek-
nek lesznek tagjai. Néhány 
közeleső szövetkezetet ösz-
szevonnak. A lakásszövetke-
zetek fontos feladata, hogy 
szervezett formában biztosít-
sák a lakások karbantartá-
sát. ú j technológiákat kí-
vánnak elterjeszteni, gondot 
fordí tanak a fogh í j t e lkekbe , 
építésére, a házilagos kivi-
telezésű épületek tula jdono-
sait is segítik. Növekednek 
az igények a garázsépítésre: 
hagyományos és kétszintes 
garázsok építésével. előre-
gyártott gépkocsitárolók te-
lepítésével igyekeznek a la-
kásszövetkezetek az autósok 
problémáit megoldani. 

Csongrád megyében 14 ta-
karékszövetkezet működik. A 
betétállomány továbbra is 

erőteljesen növekszik: 700 
millió forintos betétnöveke-
dést terveztek, a lakosság 
azonban több min t 140 mil-
lióval növelte a szövetkeze-
tekben elhelyezett összege-
ket. Több min t 9 millió fo-
r int a részjegyek ál lománya, 
a takarékbetét és az á tu ta -
lási betétforgalom növeke-
dett még igen jelentősen. 
Tavaly már a takarékszövet , 
kezetek i s foglalkozhattak 
if júsági betétekkel, 425 ezer 
forint ér tékben váltottak be-
tétkönyvet ebben a formád 
ban. 

A háztáj i gazdaságok se-
gítésére csaknem 39 mill ió 
forint hitelt folyósítottak a 
takarékszövetkezetek, amel-J 
lett jó néhány, gyorsan nép-
szerűsödő ú j szolgáltatást is 
bevezettek. A következő idő-
szak feladata a további be-i 
tétnövelés, a lakossági és 
közületi szolgáltatások ki-
terjesztése. 

A beszámolót követő vitá-
ban elmondta véleményét 
Nagy Gy. József, Csányi 
Lászlóné, Kovács László, 
Dobó Lajos. Tóth M. István, 
Mészáros János, dr. Molnár 
Imre, Maggyesi László, Rácz 
Kálmán és Szekeres Szil-
veszter. 

Elmondották többek kö-
zött. hogy a háztáj i termelés 
arányainak a fokozódása m i -
at t az eddiginél nagyobb f i -
gyelmet fordítsanak az 
áfészek a tanyai, falusi bol-
tok mezőgazdasági anyag- és 
eszközellátására. Tovább kell 
szélesíteni a sa já t számlás 
üzleti zöldség- és gyümölcs-
felvásárlást. Bejelentették, 
hogy áprilistól a falusi ban-
kok is bocsátanak ki csekke-
ket a pénzforgalom egysze-
rűsítésére. 

A tanácskozás befejezése-
ként a különböző bizottsá-
gok munká já ró l szóló elő-
terjesztéseket fogadták ed a 
küldöttek. 
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